
P rotokół Nr l/2013
z zebrania wiejskiego sołectwa Mnichowice
z dnia 19 kwietnia 2013 r.

W posiedzeniu udział wzięło 30 mieszkańców oraz wójt Roman Wojtysiak.
Lista obecności w załączen iu.

Porzadek obrad zebrania wieiskieeo w Mnichowicach.

1. Otwarcie.
2. Przedstawienie zagadnień dotyczących gospodarowania odpadami komunalnymi w świetle

znowelizowanych przepisów ustaWy o utrzymaniU czystości i porządku w gminach'

3. Wolne głosy i wnioski'
4. Zamknięcie zeb ra n ia.

Pkt 1) Otwarcie zebrania.

otwarcia zebrania o godzinie 18.00 dokonał przewodniczący obrad sołtys Wsi Mnichowice
Janusz Sania powitał przybyłych i przekazał głos wójtowi.

Pkt 2) Przedstawienie zagadnień dotyczących gospodarowania odpadami komunalnymi w świetle
znowelizowanych przepisów ustawy o utrzymaniu czystości i porządku w gminach.

Wójt powiedział, że zgodnie z nową ustawą wprowadza się opłatę za śmieci.
Gminy mają obowiązek zapewnienia czystości iporządku na swoim terenie natomiast właściciele
nieruchomości, którzy pozbywają się z terenu nieruchomości odpadów komunalnych zobowiązani do
ponoszenia optat ra gospodarowanie nimi na rzecz gminy.

Wójt nadmienił, że dzisiejsze zebranie jest ostatnim z cyklu zebrań wiejskich dlatego wieloma
odpowiedziami jest W stanie wyprzedzić ewentualne pytania' na przykład podczas zebrania
w Nowej Wsi Książęcej pewna mieszkanka powiedziała, że sortuje odpady, odzyskuje
surowce wtórne i sprzedaje' bądź wywozi Więc czy będzie musiała uiszczać opłatę

,,śmieciową". odpowledź na to pytanie brzmi tak, bo to czy ktoś ma czy nie ma śmieci nie
zwalnia go z obowiązku ponoszenia opłaty za gospodarowanie odpadami. Wójt powiedział,

źe nie chciałby wdawać się w dyskusję czy mieszkańcy produkują śmieci czy nie, czy
Wytwarzają je w mniejszych czy większych ilościach faktem jest, że za zeszły rok w naszej

gminie statystyczny mieszkaniec wyprodukował 74o kg śmieci na rok. Nie ma Więc

możliwości, żeby były osoby które w ogóle ich nie Wytwarzają.
od lipca opłata za odpady będzie stała inie będzie o niej decydować i|ość wystawionych
śmieci jak do tej pory.
Wójt Wspomniał, że ustawodawca zobowiązał rady gmin aby do końca 2012 roku ustaliły

stawki i sposób naliczania opłat za gospodarowanie odpadaml.
Rok temu była mowa o tym, że są cztery metody spośród których rada może sobie wybrać
sposób naliczania opłaty a mianowicie od mieszkańca, rodZiny, metróW kwadratowych
posesji lub od ilości zużytej wody. WóWczas większość za interesowa nych wypowiadała się
żeby wybrać metodę od osoby ale nie Więcej niż, po to żeby rodziny wieloosobowe nie

obciążać nadmiernie.



Przyjęto Więc miesięcznie 8,00 zł od osoby nie więcej niż 35,00 zł od rodziny z

uwzględnieniem zniżki dla osób w wieku powyżej 67 lat w wysokości 50% stawki czyli 4,00 zł
tyleż samo trzeba będzie uiścić od osób uczących się lub studiujących będących w wieku do
25 roku życia i przebywających tymczasowo poza miejscem stałego zamieszkania'
Mieszkańcy którzy nie zdecydują się na segregowanie odpadów będą od 1lipca płacić 12,00

zł od osoby zamieszkującej daną nieruchomość i wobec tych mieszkańców nie będą
stosowane żadne ulgi, o których mowa powyże.j.

Wójt wyjaśnił, że mieszkańcy sami wypełniają deklaracje i naliczają sobie stawkę, która będą
płacić nie otrzymując w zamiana żadnego dokumentu bo ustawodawca nie przewidział takiej
możliwości. Nie można wystawiać decyzji tak .jak przy deklaracji podatkowej w lutym
bieżącego roku ustawodawca dopuścił moźliwość zbierania należności za śmieci w formie
inkasa bo poprzedni stan prawny nakazywała stosowne opłaty wnosić na konto gminy.

Gmina skorzystała z przysługującego jej uprawnienia i wychodząc naprzeciw oczekiwaniom
mieszkańców uchwałę o inkasie wywołano na poprzedniej Sesji.

Mając świadomość obciążenia budżetów domowych z tytułu skumulowania naleŹnych opłat
inkasent będzie je zbierał nie jak dotychczas co 3 a co 2miesiące.

Wójt powiedział, że uprzedzi pytanie, co z osobami które są zameldowane na terenie gminy

a tu nie mieszkają bo na przykład od dłuższego czasu Są Za granicą. Wówczas takich osób się

nie wykazuje, opłatą obciąża się tylko osoby przebywające czyli koncentrujące swoje
czynności życiowe na danym terenie a nie zameldowane.

W drugą stronę jeśli ktoś na terenie 8miny nie jest zameldowany ale tutaj przebywa na stałe i

będzie śmieci produkował należy taką osobę uwzględnić w deklaracji.

Złożone deklaracje w każdym momencie można zmienić w zależności od sytuacji życiowej.

Wójt powiedział, że trudno przyjąć uchwaloną stawkę jako ostateczną bo wszystko będzie
uzależnione od rozstrzygniętych przetargów. obowiązująca stawka została Wyszacowana na

podstawie ubiegłorocznych danych więc potrzeba czasu i praktyki żeby ją zweryfikować.

W przyszłym tygodniu zostanie ogłoszony pierwszy przetarg.

Zdaniem Wójta żeby system zaczął sprawnie funkcjonować gmina przekaże mieszkańcom w
użytkowanie po jednym czarnYm plastikowym kuble na gospodarstwo domowe. Rodzaj

pojemników został określony w gminnym regulaminie, przY czYm na kubły metalowe nie

zgodził się Sanepid uwaŹając je za nieszcze lne i podlegające korozji. Mając świadomość że

część mieszkańców dysponuje właśnie takimi kubłami aby uniknąć od 1lipca problemów z

odbiorem odpadów, właściwe kubły Zostaną mieszkańcom przekazane. Natomiast W

metalowych będzie moŹna _ zdaniem wójta - na przykład studzić popiół zimą.

Ważenie oddawanych do spółki ,,lnwestor'' śmieci wydaje się być istotne gdyż na wioskach w
gospodarstwach domowych znajdu.ią się kompostowniki z kolei w mieście szczególnie

rodziny mieszkające w blokach muszą wyrzucać do kubłów wszystko z,,resztkami z obiadu"
włącznie. Gminy wiejskie nie chciały się zgodzić na płacenie za odpady za ,,głowę od

mieszkańca" tylko za oddane tony.

W nąjbliższym numerze gazety 8minnej znajdzie się informacja jak należy segregować śmieci.

leśli do worka zielonego trafiają butelki i słoik! wypłukane bez zakrętek to nie trafia tam
porcelana, znicze czy inne rzeczy, które należy wyrzucić do kubła. Na przykład jeżeli komuś

rozbije się szyba okienna to szkło potłucze do końca i wyrzuci je do kubła ale jeżeli ktoś

będzie miał szyby po remoncie bo wymienił wszystkie okna to będzle je mógł sam sobie poza

systemem wywieźć do Mianowlc i bezpłatnie oddać do punktu zbiórki.



> Maria Gronek zapytała co z dużymi plastikowymi rzeczami, które nie mieszczą się do worka
i firmy niechętnie je przyjmują?

> Wójt odpowiedział, że jeśli mowa o plastikach to W grę wchodzą głównie PET czyli tworzywo
sztuczne Wykorzystywane do produkcji naczyń' butelek czy opakowań, dajmy na to wiaderka po

farbie, nie mogą trafić do worka na plastik tylko do śmieci zmieszanych lub jeśli ktoś ma Więcej te8o
typu rzeczy wówczas może je również bezpłatnie oddać do pUnktu selekiywnej zbiórki odpadów
komuna lnych (PSZOK).

Wójt zauważył, że natura|ne jest porównywanie cen W różnych 8minach, że Według nowych
przepisów składowisko w Nowej Wsi Książęcej nie może dalej funkcjonować, że Marszałek
WojewódZtWa Wielkopolskiego podzielił województwo na aglomeracje śmieciowe iże śmieci
zmieszanych nie wolno wywozić poza ag|omerację.

odpady poprodukcyjne w rolnictwie czy działalności gospodarczej muszą być oddawane przez

rolników czy przedsiębiorcóW we własny zakresie.

Gmina objęła obowiązkiem odbierania odpadów komunalnych posesje niezamieszkałe czy|i szkoły
urzędy zakłady, cmenta rze.

Na chwilę obecną do urzędu Wpłynęło 1306 deklaracji przy czYm powinno ich być około 1500
_ 1550 jeśli ktoś nie złoży deklaracji WóWczas wójt wydaje właścicielowi lub najemcy decyzję
administracyjną na podstaWie której nałoży na tę osobę opłatę na gospodarowanie
od pad ami.

> Wójt poprosił zebranych o zadawanie pytań odnośnie gospodarowania odpadami.
> Janusz Sania zapYtał, czv można Wystawić więcej niż jeden pojemnik?

> Wójt potwierdził, że w ramach zadeklarowanej kwoty można Wystawić dowolną ilość
pojemnikóW.

' > Janina Habelska zapytała czy pojemniki będą dzierżawione czy przekazywane

mieszkańcom na własność?
> Wójt odpowiedział, że Zgodnie z nowelizacją przepisóW gmina może kupić pojemniki i

przekazać je mieszkańcom w użytkowanie, nie może ich darować ale może użyczyć.

W tym użyczeniu znajdzie się wzmianka żeby mieszkańcy zadbaIi o ich stan sanitarny. Gdy
pojemnik się ,,zużyje" zostanie Wymieniony na nowy ale jeśli ktoś go zniszczy będzie musiał
go odkupić na własny koszt, gdyby po.jemnik uległ uszkodzeniu przy załadunku nie z winy
użytkownika trzeba będzie takie zdarzenie zgłosić.

Worki do segregacji będą tak jak do tej pory nieodpłatnie przekazywane mieszkańcom.

Co do segregacji to Polska musi poprawić wskaźniki odzysku śmieci gdyż w Europie kształtują

się one obecnie na poziomie 80% - 9o%, natomiast w Polsce recykling oscy|uje w granicach

10%. W Polsce ilość śmieci rośnie i niewiele się z nich odzyskuje.

> lwona szlag zapytała z jaką częstotliwością będą odbierane odpady?
> Wójt odpowiedział, że zmieszane czyli kubły w okresie od kwietnia do września będą

odbierane sprzed posesji dwa razy W miesiącu, od października do marca jeden raz w
miesiącu, plastiki czyli żółte worki raz w miesiącu a zielone czyli szkło raz na kwartał.
> Janusz Sania zapytał co ze śmieciami znajdującymi się po rowach?
Mieszkańcy powiedzieli że wiedzą że jest to droga powiatowa ale proszą o interwencję.
> Wójt odpowie dział, że trzeba to będzie posprzątać własnymi siłami.
Wójt nadmienił, że Powiat Kępiński ma wysoki odsetek zachorowalności na choroby
nowotworowe co jest między innymi skutkiem palenia płyt i chemikaliów _ odpadów
poprodukcyjnych produkcji mebli. Zdaniem wójta po kilku latach będzie widać pozytywne

efekty nowych unormowań, mieszkańcy zauważąże Warto segregować śmieci.



Pkt 3} Wolne głosy iwnioski.

> Maria Gronek zadała pytanie odnośnie szkolnictwa, powiedziała, że mieszkańcy Mnichowic
ciągle borykają się z rejonizacją i obwodami szkolnymi, wie że obwody są dla dyrektorów
szkół po to żeby wiedzieli ilu mają uczniów i czy ci uczniowie spełniają obowiązek szkolny ale
ja interesuje dlaczego od wielu lat rodzice nie mają prawa wyboru szkoły dla swojego dziecka

mimo, że mają takie prawo wyboru zagwarantowane. Rodzice z Mnichowic nie mają nic do
powiedzenia w tym wzg|ędzie, ciągle słyszą że w szkole w Bralinie nie ma miejsca.

TYmczasem większość rodziców chciałaby żeby do tej właśnie szkoły uczęszczały ich dzieci

dlaczego więc nikt do tej pory nic nie zrobił żeby tę sytuację zmienić?
Ta sama sytuacja dotyczy przedszkola.
> Wójt odpowie dział, że gdyby geograficznie Nowa Wieś Książęca leżała tamo gdzie Chojęcin

wówczas problemu szkół by nie było bo w dużej mierze jest to kwestia dojazdów. obwody
szkolne są po to żeby móc planować itości przyjmowanych dzieci do danej placówki. Nie

może być tak prze przepisach określających ilość dzieci w oddziaIe ilości dzieci na zajęciach z

języków obcych, fizyki lub chemii czy w't z podziałem na dziewczynki i chłopców żeby

dyrektor z duźym wyprzedzeniem spodziewał się ile dzieci przyjdzie do szkoły. Jeżeli dziecko
jest spoza okręgu może zostać przyjęte do placówki ale po zagwarantowaniu miejsc dzieciom
z okręgu szkolnego' Nie należy więc dziwić się dyrektorowi, że odwIeka udzieIenie

ostatecznej decyzji. Do 3O kwietnia dyrektor musi złożyć arkusz organizacyjny szkoły.

Likwidacja obwodów szkolnych spowodowałaby chaos.
> Ewa Michalska zapytała o miejsca dla,,zerówki"?
> Wójt odpowiedział, że dzisiaj zdecydował o otwarciu 3 oddziału rocznego przygotowania

przedszkolnego dla sześciolatków szkole podstawowej W Bralinie.

Wójt przedstawił sytuację demograficzną w przedszkolu na rok szkolny 2oI3/Żo3'4.

> Janina Habelska odniosła się do niechęci posyłania dzieci z Mnichowic do szkoły w Nowej

Wsi Ksiąźęcej sądzi że wynika ona z problemów związanych z dojazdem bo szkoła w Nowej

Wsi Książęcej prezentuje wysoki poziom reaIizuje podstawę programową' warunki lokalowe

są w niej nawet lepsze niż w Bralinie bo klasy nie są przepełnione, uczniowie osiąga.ją

wysokie wyniki, biorą udział w konkursach.
> Mirosława Kucharska powiedziała, że problem ze szkołą - i z rejonizacja trwa już od ponad

30 lat.
> Maria Gronek powiedziała, że ma również problem z drogą mieszka za krzyżem na

początku Mnichowic jest tam błoto po kolana , brak chodnika i kurz, że latam nie ma czym

oddychać.
> Wójt odpowiedział, że w sołectwie Mnichowice drogi należą do powiatu, Pan radny Robert

Gogol jest znany z tego, że przy każdej możliwej okazji kwestię tę porusza. Wójt uważa, że na

terenie gminy drogi powinny należeć do jednego zarządcy czyli gminy wraz z subwencją'
> Maria Gronek stwierdziła, że W takim razie uda Się W tej sprawie do starosty.

> Janusz Sania powiedział, że jeśli idzie o powiat po raz pierwszy od bodajże 7 lat czyli od

kiedy rada sołecka zwraca się do nich z pismami otrzymali odpowiedŹ. Pisma kierowane są co

rokrl'z prośbą'o drogę o zatoczkę koło przystanku, o wybudowanie odcinka drogi do końca

wioski. Po raz pierwszy wpłynęła odpowiedź co prawda bez konkretów ale w czerwcu mają

być ja kieś d ecyzje.
> Wójt nadmienił, że zawsze upomina się o drogi o chodniki dla mieszkańców gminy.

> Janusz Sania zauważył, że najlepiej byłoby przejąć te Wszystkie drogi powiatowe na stan

gminy włącznie z subwencją na nie.

> Wójt wspomniał, że najprawdo podob n iej od października gmina przejmie obecną ósemkę.
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> Janusz Sania dodał, że jest już L2 Iat sołtysem i przez ten czas powiat nie remontował dróg
w Mnichowicach.
> sołtys poprosił o informację kiedy w Mnichowicach będzie kanalizacja?
> Wójt odpowiedział, że w tym roku będzie robiony projekt. W Mnichowicach jest już

studnia rozprężna. Po zakończeniu kanalizowania Bralina następny etap to Mnichowice.
Wójt powiedział, że rozpoczął proces zmiany aglomeracji ściekowej, W nowej aglomeracji
znalazły się Bralin, Chojęcin, Nowa Wieś Książęca również Mnichowice.
Jeśli idzie o cenę ścieków w związku ze zmianą to należy zauważyć, że dla mieszkańców
gminy cenę za ścieki ustala rada gminy a nie spółka kępińska.
obecnie ścieki z Chojęcina trafiają do Kępna a mieszkańcy Chojęcina płacą takie same stawki
jak mieszkańcy Bralina gdzie ścieki trafiająca do oczyszczalni w Bralinie.
> Robert Gogol powiedział, że przy okazji kanalizowania wioski trzeba wymienić rury
wodociągowe bo są one jeszcze azbestowe.

Pkt 4) Zamknięcie obrad zebrania wiejskiego.

Przewodniczący zebrania podziękował obecnym za udział i o godzinie 20.50 zamknął
zebranie.
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